

中国地质大学(武汉)

中国政府奖学金国际学生(汉语生)年度评审办法(试行)

地大外〔2024〕2号

为严格规范管理，提高人才培养质量，促进来华留学生教育内涵式发展，提升中国政府奖学金的引领作用和使用效益，培养拥有高水平学科专业知识、认识和理解中国、具有跨文化和全球胜任力的优秀国际学生，根据国家留学基金委《关于做好2024年中国政府奖学金年度评审工作的通知》《中国政府奖学金工作管理办法》(教外厅〔2020〕1号)、《中国政府奖学金年度评审办法》的有关要求，结合我校国际学生相关规定及实际情况，特制定本办法。

一、评审内容

国际学生应当遵守中国法律法规，尊重中国风俗习惯，遵守学校规章制度，完成学校学习任务。中国政府奖学金国际学生(汉语生)年度评审内容由道德品行(30分)、学习情况(30分)、学习/科研态度(20分)和活动表现(20分)四部分组成，考评总分为100分。

二、评审时间段

2023年5月至2024年5月

三、评审细则

1、思想品行(30分)

(1) 思想品德(10分)

熟悉中国历史、地理、社会、经济等中国国情和文化基本知识，了解中国政治制度和外交政策，理解中国社会主流价值观和

公共道德观念，形成良好的法治观念和道德意识。诚实守信，有较强的的是非观念；具有不同民族、社会和国家之间相互尊重、理解和团结的意识；参加学校组织的中国法律法规、校纪校规、国情校情、中华优秀传统文化和风俗习惯等方面的教育。

(2) 精神文明(10 分)

举止得体，礼貌待人，尊敬师长，团结同学；乐于助人，行为正派；文明作息，有良好的生活习惯；讲究个人卫生，认真做好集体卫生；文明就餐，自觉遵守公共场所卫生制度；积极践行拾金不昧、义务献血、见义勇为等好人好事的使命和担当，树立国际学生的良好形象。

(3) 行为规范(10 分)

遵守中国的法律、法规及学校的规章制度，尊重中国人民的风俗习惯和民族文化；不做任何危害中国国家安全和利益的言行；不在校园内进行传教、做礼拜等宗教活动；不做与学习身份不相符的事情，不在校外兼职和打工；无有破坏公共财产、赌博、吸毒、酗酒、斗殴或者其他不良行为等。

2、学习情况 (30 分)

国际学生(汉语生) 应当在规定学年完成培养计划要求的全部课程。根据课时量设定课程年度评审分值：汉语综合课 20分、听力课 2.5分、读写课 2.5分、口语课 2.5分、HSK 课 2.5分。在此前提下，根据学生课堂表现、作业完成情况及期末考试进行评价。具体计算方式如下：

(1) 汉语综合课评审成绩(A)由课堂表现及作业完成情况(A1)和期末考试(A2)组成, 即 $A(20分) = A1(15分) + A2(5分)$ 。具体计分方式如下:

A1	计分	A2	计分
优秀	15	130-150	5
良好	10.5-12.5	110-130	4-4.5
合格	7.5-9.5	90-110	3-3.5
不合格	0-5	<90	0-2

(2) 听力课、读写课、口语课、HSK课各科评审成绩(B)由课堂表现及作业完成情况(B1)和期末考试(B2)组成, 即 $B(2.5分) = B1(1.5分) + B2(1分)$ 。具体计分方式如下:

B1	计分	B2	计分
优秀	1.5	90-100	1
良好	1-1.2	75-90	0.6-0.8
合格	0.6-0.8	60-75	0.5
不合格	0-0.5	<60	0-0.2

3、学习/科研态度 (20分)

(1) 汉语生须学习目的明确, 学习态度端正, 勤奋刻苦, 服从教学管理, 按时完成学习任务, 不弄虚作假, 认真对待学习的每个环节。如出现上课睡觉、偷看手机、不按要求配合教师完成课堂活动等

行为，每次扣 0.5 分，累计最高扣 10 分。

(2) 汉语生应按时上课，不迟到早退，不无故旷课。旷课一次扣 0.5 分，最高扣 9 分。

(3) 汉语生必须参加参加 2023 年丹桂苑应急疏散和消防安全逃生演习，境外学生无需参加，可得 1 分，境内学生参加演习可得 1 分。

4、活动表现 (20 分)

(1) 志愿服务 (5 分)

弘扬志愿精神，凝聚国际力量，乐于助人、甘于奉献；心怀对中国的热爱和感恩，积极回报中国社会，搭建友谊的桥梁，自愿参加公益志愿活动，做新时代具有奉献精神的知华、友华、爱华的国际学生。

国际学生每次参加志愿者活动得 2 分，在志愿活动中担任组织者每项活动可得 3 分。按照累加成绩计算，此项累计最高评价标准分值为 5 分。

(2) 文体活动及社会实践 (10 分)

积极参加学校和学院组织的中国国情和文化体验等活动；积极参加有益于身心健康的文体活动，促进文化交流和互相理解；积极投身社会实践，提升自身语言能力，社会工作能力，人际交往能力以及认识和了解中国文化底蕴等。

参加一次文体活动或社会实践可得 4 分，在活动中担任组织者每项活动可得 5 分。按照累加成绩计算，此项累计最高评价标准分值为 10 分。

(3) 获奖情况(5 分)

对积极参加校内外各类社会实践、文体活动或学院组织评优等活动并获得荣誉称号的学生按级别进行加分， 此项最高评价标准分值 5 分。

级别	加分
国家级	5
省市级	4
校级	3
院级	2

四、补充说明

1、有下列情况之一者，中止其享受中国政府奖学金资格一年：

- (1) 本学年受到 3 次及以上学业预警；
- (2) 违反中国法律法规和校纪校规，如违反交通法规、酗酒、无正当理由晚归等情节严重受到记过及以上处分。

被中止享受中国政府奖学金资格者，自下一学年开学起停发其奖学金，但本人可按照学校有关规定申请自费或者减免部分费用留校继续学习。中止期满前，经本人申请，可以参加当年的年度评审，如评审合格，经国家留学基金委批准后，可以自下一学年起恢复发给奖学金。

2、有下列情况之一者，取消其享受中国政府奖学金的资格：

- (1) 受到勒令退学或者开除学籍处分；
- (2) 无正当理由不参加年度评审；
- (3) 利用计算机或者其他电子设备在中国境内外网络平台上制作、传播发布不实不良信息情节严重的；
- (4) 涉嫌违法犯罪被有关部门依法依规处理的，如非法就业、非法居留，参与毒品、色情等非法活动。

被取消享受中国政府奖学金资格者，其享受中国政府奖学金的资格不得再恢复。

五、附则

- 1、校长奖学金生、自费生的年度评审参照本办法执行；
- 2、本办法以中文表述为准，最终解释权归国际教育学院；
- 3、本办法自 2024年 4月 12日起实施。

Annual Review Measure for Chinese Government Scholarship
International Students of China University of Geosciences
(Elementary Chinese Language Students) (Trial)

In order to strictly regulate the management, improve the quality of personnel training, promote the connotative development of International students' Education in China, enhance the leading role and efficient use of Chinese government scholarship, and cultivate excellent international students with high-level professional knowledge who have a good understanding of China, and cross-cultural competence, the measures are hereby formulated in combination with the actual situation of our university according to the annual review measures of Chinese government scholarship issued by the Chinese Scholarship Council (CSC).

1. Review Content

International students should abide by Chinese laws and regulations, respect Chinese customs and habits, abide by university rules and regulations, and accomplish university learning tasks. The annual review of Chinese government scholarship for international students (Chinese language students) consists of three parts: **Ideological Moral Behaviour (30 points), Study Performance (30 points), Study/Academic Attitude (20 points) and Activity Performance (20 points)**, with a total score of

100 points.

2.Review Details

(1)Ideology and Morality (30 points)

①Ideology and Morality (10 points)

Scholarship students should be familiar with China's history, geography, society, economy and other basic knowledge of China's national conditions and culture, know China's political system and foreign policy, understand the mainstream values of Chinese society and public moral concepts, and cultivate good legal sense and moral awareness. In addition, scholarship students should be honest and trustworthy, and have a strong sense of right and wrong; They shall boast the awareness of mutual respect, understanding and solidarity among different nationalities, societies and countries; Scholarship students should participate in education activities organized by CUG including Chinese laws and regulations, university discipline and rules, national conditions and university conditions, Chinese excellent traditional culture and customs and etc.

②Spiritual Civilization (10 points)

Behave appropriately, treat people politely, respect teachers and unite students; Willing to help others and behave decently; Civilized work and rest and have good living habits; Pay attention to personal hygiene, conscientiously do a good job in collective hygiene; Eat in a civilized manner, consciously abide by the public health system; Actively carry out

the mission and responsibility of returning money, donate blood voluntarily, be courageous and establish a good image of international students.

③Code of Conduct (10 points)

Abide by Chinese laws, regulations and university rules and regulations, and respect the customs and ethnic culture of the Chinese people; Don't say any words or do any things endangering China's national security and interests; Do not carry out religious activities such as preaching and worship on campus; Do not do things inconsistent with the status of study, do not do part-time jobs inside or outside the university; No vandalism, gambling, drug or alcohol abuse, fighting or any other bad behavior.

(2) Study Performance (30 points)

Chinese language students shall take all courses required by the training plan in the prescribed academic year. The main courses offered by our university this academic year are 5 courses in total. In terms of the class hours of each course, the score allocation is as follows: 20 points for Comprehensive Chinese, 2.5 points for Listening, 2.5 points for Reading and Writing, 2.5 points for Speaking, and 2.5 points for HSK. Under this premise, the evaluation will be based on students' classroom performance, homework and final exams. The specific calculation method is as follows:

The assessment score for Comprehensive Chinese (A) consists of classroom performance and homework (A1) and final exam (A2), that is A (20 points) = $A1$ (15 points) + $A2$ (5 points). The scoring rules are as follows:

A1	Score	A2	Score
Excellent	15	130- 150	5
Good	10.5- 12.5	110- 130	4-4.5
Qualified	7.5-9.5	90- 110	3-3.5
Disqualified	0-5	<90	0-2

The assessment score for **each course** of Listening, Reading and Writing, Speaking and HSK (B) consists of classroom performance and homework (B1) and final exam (B2), that is B (2.5 points) = $B1$ (1.5 points) + $B2$ (1 points). The scoring rules are as follows:

B1	Score	B2	Score
Excellent	1.5	90- 100	1
Good	1- 1.2	75-90	0.6-0.8
Qualified	0.6-0.8	60-75	0.5
Disqualified	0-0.5	<60	0-0.2

(3) Study/Academic Attitude (20 points)

- ① Chinese Language students must have a clear learning goal, have

right learning attitude, be diligent, obey teaching management, complete learning tasks on time, be serious and treat each step of learning carefully. If there are any behaviors like sleeping, playing with phones in class, and not cooperating with teachers in class activities as required, 0.5 points will be deducted each time, and a maximum of 10 points will be deducted in total.

②Chinese Language students should attend classes on time to avoid to be late for class or leave early, or be absent from class without any reason. 0.5 points will be deducted for one absenteeism, with a maximum deduction of 9 points.

③Chinese Language students are required to participant in 2023 Emergency Evacuation & Fire Safety Escape Exercise, students at abroad now can get 1 point, but students at China who participated can get 1 point.

(4) Activity Performance (20 points)

①Volunteer Services (5 points)

Students are encouraged to build on the legacy of volunteerism, gather international strengths to help others, be gratitude for China, give back to the community where we live and study in China, build up a bridge of friendship, participate in community services and public welfare programs from your own initiative as a way to learn the meaning of

volunteerism, to know China better, and to love China deeper as an International friend in the new era.

2 points would be added every time you participate in community services or public welfare programs. 3 points for you if you serve as the organizer in the activity. Points will be accumulated but the maximum for everyone is 5 points.

② Cultural Activities and Social Practice (10 points)

Students are encouraged to participate in the Chinese Cultural Activities and Social Practice and social practice organized by IEC and CUG to improve Mandarin, capacity building, communication skills and have a better knowledge of Chinese culture by cultural exchanges and mutual understanding.

4 points would be added every time you participate in Cultural Activities and Social Practice or social practice. 5 points for you if you serve as the organizer in the activity. Points will be accumulated but the maximum for everyone is 10 points.

③ Awards (5 points)

Points will be added if you are awarded different prizes. Details shown in the table below. For the same activity, we will only take the highest.

Level	Points will be got
National	5

Provincial	4
University Level	3
College Level	2

3. Supplementary Notes

(1) In any of the following circumstances, the qualification of CSC scholarship will be suspended for one year:

- ① Received three or more academic warnings this academic year;
- ② Violated Chinese laws and university discipline, and being punished with demerits or above for severe cases such as violation of traffic regulations, alcohol abuse, and returning late without justifiable reasons.

Those who are suspended from the qualification will have their scholarship suspended from the beginning of the next academic year, but can apply for self-support or partial fee remission to continue their study in accordance with the relevant regulations of the university. Prior to the expiration of the suspension period, the applicant can participate in the annual review of the current year upon his/her application. If the evaluation is qualified, the scholarship can be reinstated from the next academic year upon the approval of China Scholarship Council.

(2) In any of the following circumstances, the qualification of CSC scholarship will be canceled:

- ① Being ordered to withdraw from university or expelled from university

registration;

- ②Failed to join the annual review without justified reason.
- ③ Use a computer or other electronic devices to produce or distribute reactionary or negative information, and cause severe consequences;
- ④ Suspected crimes and dealt with by relevant departments according to laws and regulations, such as illegal employment, illegal residence, participation in illegal activities involved drugs and pornography.

Those who have been disqualified from the scholarship shall not be reinstated.

4. Supplementary Provisions

- (1)The annual review of President Scholarship and self-fund students shall refer to this measure;
- (2)The Chinese version of this measure shall prevail, and the right of final interpretation shall be reserved by the International Education College.
- (3) This measure shall be implemented from April 12, 2024.